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Video



The Sweet Lemon Ballad, 2016
Video, 13‘13“



The Sweet Lemon Ballad, 2016
Video, 13‘13“



Painting Performance



Erinnerungen, 2015
Painting performance with drums and live screening at Kammgarn Schaffhausen, Museumsnacht 2015



Landscape 



Solo show at Rotwand, Zurich, 2015
Installation view
Photo: Stefan Altenburger



Solo show at Rotwand, Zurich, 2015
Installation view
Photo: Stefan Altenburger



Solo show at Rotwand, Zurich, 2015
Installation view
Photo: Stefan Altenburger



Am Anfang war die Farbe No 8, 2015
Synthetic lacquer paint on wood
130 x 200 cm (51 1/8 x 78 3/4 in) (polygon)
Photo: Stefan Altenburger



Am Anfang war die Farbe No 4, 2015
Synthetic lacquer paint on wood
130 x 100 cm (51 1/8 x 39 3/8 in) (polygon)
Photo: Stefan Altenburger

Am Anfang war die Farbe No 7, 2015
Synthetic lacquer paint on wood
130 x 100 cm (51 1/8 x 39 3/8 in) (polygon)
Photo: Stefan Altenburger



Am Anfang war die Farbe No 1, 2015
Synthetic lacquer paint on wood
130 x 130 cm (51 1/8 x 51 1/8 in) (polygon)
Photo: Stefan Altenburger



Am Anfang war die Farbe No 3, 2015
Synthetic lacquer paint on wood
130 x 160 cm (51 1/8 x 63 in) (polygon)
Photo: Stefan Altenburger



KLODIN ERB

March 27 – Mai 16, 2015
Opening: Thursday March 26, 6 – 9 pm

Rotwand is very pleased to present Klodin Erb’s third solo exhibition with the gallery.

How does one today produce visual statements in painting that are not only socially relevant but also probe the currency 
and potential of the medium itself? As a painter, how does one position oneself within discourses on visuality and mediality, 
on cultural visual memory and individual visual experience? The artistic concerns of Klodin Erb have long centered on these 
questions, whereby the aspects of pictorial content motifs and painting as a processed-based artistic strategy are rene-
gotiated with every new series of works. The works currently on view in the gallery make Erb’s approach all the more evi-
dent—in which she explores the visual topos of the “finestra aperta,” the view through the window, through unusual, expe-
rimental painting techniques. 

In contrast to the culturally rooted metaphor of the window as a rectangular model for representing reality, phenomenolo-
gical considerations are primary in Erb’s painting. The polygonal support, or “shaped canvas,” defines the space in which 
a painting reveals itself, or better said through which the painting shows how images of such an outlook might appear. The 
view is directed into a spatial situation in which the visible and the imaginary are merged, in which individual entities of 
painting interfere with one another, thus making visible the constructed nature of space—and in a metaphorical sense—
the reality thereby evoked. What happens on the medium, the actions and painterly events inscribed on its surface, reflect 
the painter’s conceptual point of departure, without being subsumed by it. The predominating color is a matte, light blue, 
mixed with white, which is successively pushed into the background through the painting process—shifted into the dis-
tance. Islands formed by high-gloss enamel and elongated markings float on this ground. They punctuate the continuum of 
pictorial space and break up its spatio-temporal unity. Also the framing elements, serpentine growths, bubbling eruptions, 
and clear geometric markings are indications of a compositional ambivalence. Although certain components serve as re-
poussoir, they repeatedly undermine their stabilizing function, sometimes floating out of the image or expanding the pictori-
al space beyond its material dimensions. 

The agility of the eye that Erb’s paintings demand mirrors the painting process itself, in terms of the materiality of the 
paint, its object-like presence on the medium, and the open-endedness with which Erb allows the paint to assert its own dy-
namic. Pouring, wiping, spreading the paint, lifting and tipping the canvas, Klodin Erb always uses a physical, time-based, 
and ultimately performative approach. Also central to this way of working is how Erb consciously plays the characteristic of 
different painting techniques off one another and waits to allow certain “effects” to take hold, intervening with a correc-
tion or, in some cases, a destructive cancelation. 

The opulent sensuality of the works and their conceptual orientation, which in these paintings is expressed in the notion of 
the landscape as an idea, as a mental category, gives rise to an affective dimension in terms of how the works are viewed. 
In her paintings Klodin Erb enacts the fundamental conditions and effects of attraction, of physical-ideal appeal, which go 



above and beyond any aesthetic postulate or a purely intellectual engagement with the image. Installed in a linear row, the 
paintings, which all have the dimensions of 1.3 meters corresponding to the “normed” height of a window, recall a filmic mo-
ment, a road movie, in which the landscape passes by in a side window or disappears in the rear view mirror. Similar to the-
se medially constructed visual realities, instances of what is taking place within the image are carried over into the “world 
in front of the canvas.” An unshakeable self-confidence is asserted by Klodin Erb’s paintings, a self-conception of images 
as desiring to be seen but not demanding this at any price. 

Text Irene Müller
English translation Laura Schleussner

                                                       
       
KLODIN ERB

27. März – 16. Mai 2015
Eröffnung: Donnerstag, 26. März, 18 – 21 Uhr

Wir freuen uns ausserordentlich, die dritte Einzelausstellung der Schweizer Künstlerin Klodin Erb (*1963) bei Rotwand prä-
sentieren zu dürfen.

Wie findet man heutzutage in der Malerei zu Bildformulierungen, die nicht nur eine gesellschaftliche Relevanz besitzen, son-
dern auch das Medium selbst in seiner Aktualität und seinen Möglichkeiten ausloten? Und wie bezieht man als Malerin Po-
sition zu Diskursen von Bildlichkeit und Medialität, zu kulturellen Bildgedächtnissen und individuellen Bilderfahrungen? Um 
diese Fragen kreist das künstlerische Interesse von Klodin Erb seit Langem, wobei Aspekte einer motivischen Inhaltlichkeit 
und von Malerei als prozessualem Ereignis von ihr in jeder Werkgruppe aufs Neue verhandelt werden. Anhand der aktuell in 
der Galerie präsentierten Arbeiten wird Erbs Ansatz umso evidenter, als sie hier einem visuellen Topos – der «finestra aper-
ta», dem Ausblick aus dem Fenster – mit ungewohnten, experimentellen Malweisen begegnet.

Im Gegensatz zur kulturell verankerten Metapher des Fensters als rechteckigem Modell der Realitätsdarstellung stehen in 
Erbs Bildern phänomenologische Standpunkte im Vordergrund: Die als Shaped Canvas konzipierten polygonalen Bildträger 
bilden den Raum, innerhalb dessen sich Malerei zeigt, respektive Malerei aufzeigt, wie Bilder eines Ausblicks aussehen könn-
ten. Der Blick richtet sich in einen Bildraum, in dem Sichtbares und Imaginiertes ineinander geblendet werden, als einzelne 
Mal-Anlässe miteinander interferieren und so die Konstruiertheit des Raumes und – im übertragenen Sinn – der evozierten 
Realität erst sichtbar herstellen. Das Geschehen auf dem Bildträger, die auf ihm abgelagerten Handlungen und malerischen 
Ereignisse spiegeln die konzeptuelle Ausgangslage, ohne sich ihr jedoch unterzuordnen: Der dominierende Farbton, ein 
mattes, weiss aufgelockertes helles Blau, wird durch den Malvorgang sukzessive in den Bildgrund verschoben, in die Ferne 
gerückt. Auf dieser Ebene schwimmen mit Lackfarben gesetzte Inseln und längliche Markierungen, sie punktieren das Kon-
tinuum des Bildraums und brechen seine raumzeitliche Einheit auf. Aber auch die rahmenden Elemente, schlängelnde Wuche-
rungen, blasige Eruptionen oder klare geometrische Markierungen, zeichnet eine kompositionelle Ambivalenz aus. 



Obschon in bestimmten Momenten als Repoussoir agierend, unterlaufen sie immer wieder ihre stabilisierende Funktion, glei-
ten teilweise aus dem Bild oder erweitern den Bildraum über seine materialen Grenzen hinaus.

Das bewegliche Sehen, das Erbs Gemälde einfordern, findet seine Entsprechung im Malprozess, in der Gegenständlichkeit 
der Farbe, in ihrer Objekthaftigkeit auf dem Träger und in der Offenheit, mit der Erb die Farbe ihrer Eigendynamik über-
lässt. Ausschütten, Verwischen und Verteilen von Farbe, Anheben und Kippen des Bildträgers: Klodin Erbs Umgang mit der 
Malerei ist immer auch ein physischer und zeitlicher – und somit letztlich ein performativer. Dabei kommt dem bewussten 
Ausspielen der Eigenschaften der Malmittel eine ebenso zentrale Rolle zu wie dem abwartenden Zulassen von «Effekten» re-
spektive dem korrigierenden Eingriff, der teils zerstörenden Tilgung.

Die opulente Sinnlichkeit der Arbeiten und ihre Konzeptualität, die sich hier auch in der Auffassung von Landschaft als Idee, 
als gedanklicher Kategorie äussert, provozieren auf der Rezeptionsebene affektive Dimensionen. Klodin Erb inszeniert in 
ihren Bildern grundlegende Bedingungen und Effekte von Attraktion, von leiblich-ideeller Anziehung, die über ästhetische 
Postulate und eine rein verstandesmässige Beschäftigung hinausgreift. In ihrer linearen Reihung erinnern die Gemälde, 
die alle die gleiche «Fenster-Normhöhe» von 1.30 Meter besitzen, an ein filmisches Ereignis, an ein Road Movie, bei dem die 
Landschaft im Seitenfenster vorbeigleitet oder sich im Rückspiegel verliert. Und ähnlich diesen medial konstruierten Bild-
wirklichkeiten finden Momente des innerbildlichen Geschehens ihren Niederschlag in der «Welt vor der Leinwand». So ist in 
der markanten Präsenz von Klodin Erbs Bildern ein unverrückbares Selbstbewusstsein eingeschrieben, ein Selbstverständ-
nis von Bildern, die zwar betrachtet werden möchten, dies aber nicht um jeden Preis verlangen. 

Text Irene Müller



Nach der Landschaft, 2014
Installation view at Aargauer Kunstaus, Aarau, 2014
Photo: René Rötheli



Nach der Landschaft, 2014
Installation view at Aargauer Kunstaus, Aarau, 2014
Photo: René Rötheli



Nach der Landschaft I, 2014
Synthetic lacquer paint on canvas 
220.5 x 666.5 x 8.5 cm (86 3/4 x 262 3/8 x 3 3/8 in)
Photo: René Rötheli



Nach der Landschaft II, 2014
Synthetic lacquer paint on canvas 
347 x 222 x 8.5 cm (136 5/8 x 87 3/8 x 3 3/8 in)
Photo: René Rötheli

Nach der Landschaft III and Nach der Landschaft IV, 2014
Synthetic lacquer paint on canvas 
209.5 x 317 x 8.5 cm (82 1/2 x 124 3/4 x 3 3/8 in) and
256 x 303 x 8.5 cm (100 3/4 x 119 1/4 x 3 3/8 in)
Photos: René Rötheli



Klodin Erb
Docking Station, Aargauer Kunsthaus, Aarau, Switzerland

For Klodin Erb (*1963) a return to the history of painting is a self-evident component of her artistic practice. Her paintings 
are full of props from the past, mixed with souvenirs from our collective memory as well as quotations from classical genres 
and subjects from painting. She does not so much seek direct engagement with past eras as test out new interpretations 
of historical pictorial worlds. In the exhibition Docking Station the direct juxtaposition of her painting with that of Caspar 
Wolf, her historical counterpart, is suitably natural and fleet-footed. 

                                                

To go with a selection of works by Caspar Wolf, Klodin Erb has created huge, irregularly shaped paintings which she has 
set up in the space around the stairway in alternation with Wolf’s paintings. Ascending along the curves of the imposing 
spiral staircase, the visitor is faced with a veritable panorama: the mountain tops and vistas of Caspar Wolf interspersed 
with Erb‘s abstract compositions which are evocative of mountainscapes, Baroque celestial prospects or computer-genera-
ted artificial landscapes - or as if someone had stirred a mountain landscape with a big ladle and mixed the colours until an 
abstract painting was left.
Erb’s paintings produce a sense of dissolution. This is produced on the one hand by the irregular outlines of the paintings, 
borrowed from the outlines of caves, and on the other by the artist’s dynamic and powerful painterly gestures. For the 
series called Nach der Landschaft [After the Landscape] she uses lacquer paint – traditional, industrially produced paint 
for cars, which she pours over the horizontal canvases and deliberately allows to flow together. Lacquer paint not only has 
a particular sheen, it also has a liquid-repellent effect that guides the flow of the paint. After the drying process, films of 
paint remain, overlaid and interwoven in multiple layers, evoking atmospheres of colour like those to be found in Wolf’s pain-
tings.
Where Caspar Wolf depicts nature in great detail, Klodin Erb puts nature and paint on an equal footing. Using only paint 
and no motifs, she gives nature – in this instance the mountain world – a painterly form. The immediate, even archaic aspect 
of this process is reflected in the curious format of the paintings. We cannot quite place the polygonal surfaces on to which 
the painting is applied, and yet they look ‘natural’. Klodin Erb has shaped her ‘cave formats’ on the basis of supposed 
views of caves – again referring to Caspar Wolf’s cave paintings, which have always exerted a great fascination upon her. 

Text by Yasmin Afschar



Klodin Erb
Docking Station, Aargauer Kunsthaus, Aarau, Schweiz

Für Klodin Erb (*1963) ist der Rückgriff auf die Geschichte der Malerei ein selbstverständlicher Bestandteil ihrer Praxis. 
Ihre Bilder sind voller Versatzstücke aus der Vergangenheit, gespeist mit Erinnerungen aus unserem kollektiven Gedächt-
nis sowie Zitaten klassischer Gattungen und Motive der Malerei. Dabei sucht sie weniger die direkte Auseinandersetzung mit 
vergangenen Epochen, sondern erprobt Neuinterpretationen historischer Bildwelten. Entsprechend selbstredend und leicht-
füssig wirkt die direkte Gegenüberstellung ihrer Malerei mit jener Caspar Wolfs, ihrem historischen Gegenpart in der Aus-
stellung Docking Station.
                                                    

Zu einer Auswahl von Caspar Wolf-Werken hat Klodin Erb riesige, unregelmässig geformte Gemälde geschaffen, die sie im 
Raum um den Treppenaufgang im Wechselspiel mit den Wolf-Arbeiten inszeniert. Die Rundung der imposanten Wendeltrep-
pe im Aargauer Kunsthaus hochsteigend eröffnet sich dem Besucher ein regelrechtes Panorama: die Gipfel und Ausblicke 
Wolfs dazwischen Erbs abstrakte Kompositionen, die an changierende Oberflächenstrukturen aus der Bergwelt erinnern, 
aber auch an barocke Himmelsausblicke oder computergenerierte künstliche Landschaften – oder als hätte jemand mit einer 
grossen Kelle in einer Berglandschaft gerührt und die Farben so lange vermischt, bis ein abstraktes Bild geblieben ist.
Von Erbs Malereien geht ein Gefühl der Auflösung aus. Es entsteht einerseits durch die unregelmässigen, in Anlehnung an 
Höhlenkonturen geformten Umrisse der Bilder,  andererseits durch ihre dynamischen und kraftvollen Malgesten. Für die 
Serie Nach der Landschaft arbeitet die Künstlerin mit Lackfarbe – herkömmlichem, industriell hergestelltem Autolack, den 
sie über die liegenden Leinwände schüttet und gezielt ineinander fliessen lässt. Eigen ist der Lackfarbe nicht nur ihr Glanz, 
sondern auch ihre flüssigkeitabstossende Wirkung, durch die sich der Fluss der Farbe steuern lässt. Nach dem Trocknungs-
prozess bleiben in vielen Schichten übereinander und ineinander verwobene Farbfilme zurück, die Farbstimmungen evozieren, 
wie sie in Wolfs Gemälden anzutreffen sind. 
Wo Caspar Wolf die Natur darstellt, indem er sie hochdetailliert abbildet, schaltet Klodin Erb Natur und Farbe parallel. 
Ausschliesslich durch Farbe und ohne jegliche Motive verleiht sie der Natur – hier der Bergwelt – eine malerische Form. Das 
Unmittelbare, gar Archaische dieses Vorgehens findet sich im eigentümlichen Format der Bilder widerspiegelt. Wir wissen die 
polygonalen Flächen, auf denen die Malerei angebracht ist, nicht recht zu verorten, und doch muten sie «natürlich» an. Klo-
din Erb hat ihre sogenannten «Höhlenformate» nach vermeintlichen Ausblicken aus Höhlen geformt – dies wiederum in Anleh-
nung an Caspar Wolfs Höhlenbilder, die immer schon eine grosse Faszination auf sie ausübten.   

Text Yasmin Afschar



Raketen, 2013
Oil on canvas
50 x 40 cm (19 5/8 x 15 3/4 in), each
Installation view at Kathedrale Olten, 2013
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Athena, 2013
Oil on canvas
50 x 40 cm (19 5/8 x 15 3/4 in)

Pegasus, 2013
Oil on canvas
50 x 40 cm (19 5/8 x 15 3/4 in)

Space Shuttle, 2013
Oil on canvas
50 x 40 cm (19 5/8 x 15 3/4 in)

Diamant, 2013
Oil on canvas
50 x 40 cm (19 5/8 x 15 3/4 in)



Taurus, 2013
Oil on canvas
50 x 40 cm (19 5/8 x 15 3/4 in)

Langer Marsch 3, 2013
Oil on canvas
50 x 40 cm  (19 5/8 x 15 3/4 in)

Conestoga, 2013
Oil on canvas
50 x 40 cm (19 5/8 x 15 3/4 in)

Atlas V, 2013
Oil on canvas
50 x 40 cm (19 5/8 x 15 3/4 in)



KLODIN ERB
Raketen, 2013

The motifs for the Raketen (Rockets) series, developed by Klodin Erb for an exhibition in the cathedral in Olten, are based 
on churches and crystals, which are brought into relationship through her paintings. These structures are formally related, 
each having taken shape and form over a matter of years. Both symbolize beautify, lucidness, and rigidification. The 
paintings produce a transformation that allows something new to emerge. The number of the images refers to the magical 
number 12, which has multiple connotations and in a religious context suggests the 12 apostles. 
The white-painted wall signifies both restoration and transience, since it began to peel soon after being painted. Also 
symbolizing the provisional state of change and demolition, construction lamps illuminate the paintings. This tiny gem of a 
structure is ennobled by the emphasis placed on transformation and lucidity. The lighting simultaneously transforms the 
installation into a stage, onto which the viewer enters, becoming a part of the whole. 
The title Raketen (Rockets) refers to the connection made in the paintings between sacral architecture and crystals, which 
both have an explosive charge in terms of make-up and subject matter. The titles of the individual images correspond to 
actual, existing rockets, which add a layer of poetic potential to the designations. 

Die Motive der Werke der Serie Raketen, die Klodin Erb für die Ausstellung in der Kathedrale entwickelt hat, beziehen sich 
auf Kirchen und Kristalle, die miteinander eine malerische Verbindung eingehen. Es handelt sich dabei um formal verwandte 
Gebilde, die jahrelang gewachsen und Struktur erhalten haben. Beide symbolisieren Schönheit, Luzidität und auch 
Verhärtung. Durch die Malerei ergibt sich eine Verwandlung, die Neues entstehen lässt. Die Anzahl der Bilder verweist auf 
die magische Zahl 12, die viele Bedeutungen aufweist und sich in der Religion auf die zwölf Apostel bezieht.
Die weisse Wandmalerei bedeutet gleichzeitig Restauration und Vergänglichkeit, da auch sie schon nach kürzester Zeit dem 
Verfall preisgeben ist. Durch die Bauleuchten, die in sich auch Aufbruch und Abbruch in einem Provisorium symbolisieren, 
werden die Bilder zum Leuchten gebracht. Das Kleinod wird veredelt und die Umwandlung und Luzidität betont. Gleichzeitig 
erheben sie die Installation zur Bühne, auf der sich der Betrachter bewegen kann und Teil des Ganzen wird. 
Der Titel Raketen bezieht sich auf die gemalte Verbindung zwischen kirchlichen Bauten und Kristallen, welche inhaltlich und 
diskursiv explosiven Zündstoff enthält. Die Titel der einzelnen Bilder entsprechen Namen real existierenden Raketen, die 
neben der Bezeichnung zugleich ein poetisches Potential haben.

Text Esther Spicher



16. April 2013
Oltener Tagblatt, 16. April 2013



Da ist noch was 3, 2013
Oil on canvas
50 x 40 cm (19 5/8 x 15 3/4 in)

Da ist noch was 5, 2013
Oil on canvas
50 x 40 cm (19 5/8 x 15 3/4 in)



Landschaft, 2012
Oil on canvas
50 x 60 cm (19 5/8 x 23 5/8 in), each
Installation view at Studio Klodin Erb, Zürich



Landschaft, 2012
Oil on canvas
50 x 60 cm (19 5/8 x 23 5/8 in), each



Zwischen Kapstadt und Nordkap, 2011
Acrylic on canvas, 48 pieces
24 x 30 cm (9 1/2 x 11 3/4 in), each
Installation view at Rotwand, Zurich, 2012



Zwischen Kapstadt und Nordkap, 2011
Acrylic on canvas, 48 pieces
24 x 30 cm (9 1/2 x 11 3/4 in), each



KLODIN ERB
Zwischen Kapstadt und Nordkap, 2011

The work Zwischen Kapstadt und Nordkap (2011) (Between Cape Town and the North Cape), shows 48 small-format 
representations of landscapes that were formed in black-and-white acrylic paint like reliefs on the image surface. Upon 
closer observation, we develop the feeling of being exposed to a flood of abstract, undefinable forms and outlines. Only 
when we view the entire group of images at a distance does a shift in perception occur, making the landscapes visible. 
Klodin Erb creates the pictures from actual memories as well as from fictions, joining these together like individual, sketchy 
notations. Central to this is a “desire to preserve” the landscape, a type of conservation of memories and nature. The 
fictional title allows for broad, personal interpretations. The viewer is urged to connect his or her own fantasies and 
experiences to the references found in the works, so that a subjective image arises. 

Das Werk Zwischen Kapstadt und Nordkap (2011), zeigt 48 kleinformatige Landschaftsdarstellungen, die sich in 
schwarzweissem Acrylfarbauftrag reliefartig aus dem Bild herausformen. Bei naher Betrachtung entsteht das Gefühl, einer 
Flut von abstrakten, undefinierbaren Formen und Konturen ausgesetzt zu sein. Erst durch einen distanzierten Blick auf 
die gesamte Bildgruppe erschliesst sich eine Veränderung in der Wahrnehmung und lässt Landschaften sichtbar werden. 
Klodin Erb lässt die Bilder aus realen aber auch fiktiven Erinnerungen entstehen und fügt diese wie einzelne, skizzenhafte 
Aufzeichnungen aneinander. Ein „bewahren wollen“ der Landschaft steht dabei im Mittelpunkt, eine Art des Konservierens 
von Erinnerungen und Natur. Der fiktiv gewählte Titel lässt einen grossen und persönlichen Interpretationsspielraum zu. 
Der Betrachter wird dazu angehalten seine eigenen Vorstellungen und Erfahrungen, mit den Hinweisen die in den Arbeiten 
zu finden sind zu verbinden und somit ein subjektives Bild entstehen zu lassen.



Big Fish, 2011
Acrylic on canvas, 10 pieces
24 x 30 cm (9 1/2 x 11 3/4 in), each
Installation view



Big Fish, 2011
Acrylic on canvas, 10 pieces
24 x 30 cm (9 1/2 x 11 3/4 in), each



Portraits 



Grünes Gefäss, 2015
Synthetic lacquer paint on canvas
46 x 42 cm (18 1/8 x 16 1/2 in)

Braunes Gefäss, 2015
Synthetic lacquer paint on canvas
50 x 49.5 cm (19 5/8 x 19 1/2 in)



Blaues Gefäss, 2015
Synthetic lacquer paint on canvas
50 x 49.5 cm (19 5/8 x 19 1/2 in)

Rotes Gefäss, 2015
Synthetic lacquer paint on canvas
50 x 49.5 cm (19 5/8 x 19 1/2 in)

Weissblaues Gefäss, 2015
Synthetic lacquer paint on canvas
45 x 42 cm (17 3/4 x 16 1/2 in)



Orlando, 2013/14
Solo presentation at Armory Show with Rotwand, New York, 2014



Orlando #45, 2014
Oil on canvas
46 x 38 cm (18 1/8 x 15 in)
Photo: Stefan Altenburger

Orlando #27, 2013
Oil on canvas
46 x 38 cm (18 1/8 x 15 in)
Photo: Stefan Altenburger



From the series Orlando, 2013/14
Various techniques and sizes
Photos: Stefan Altenburger



From the series Orlando, 2013/14
Various techniques and sizes
Photos: Stefan Altenburger



From the series Orlando, 2015
Various techniques and sizes
Photos: Stefan Altenburger



KLODIN ERB
Orlando, 2013 - ongoing

“For if there are (at a venture) seventy-six different times all ticking in the mind at once, how many different people are 
there not – Heaven help us – all having lodgement at one time or another in the human spirit?” 
Virginia Woolf, Orlando, Oxford University Press, 2008, p 293/294

„Orlando“ is essentially an investigation of painting, an exploration of colors, brushstrokes and forms and a reflection on 
the history of portrait and its contemporary relevance.

Taking Virginia Woolf’s novel “Orlando” as both a starting point and an inspiration, Erb’s Orlando features a series of por-
traits that loosely refer to different themes of the novel – the connection between fact and fiction, gender and social con-
formation.
Playfully executed, using different techniques and canvas sizes, Erb’s work investigates the complexity of human character 
and the various selves that make up a human being. She demonstrates our contemporary freedom, which permits us to rein-
vent ourselves on a daily basis, in a manner similar to the continual reinvention of painting itself. Collecting and sampling 
elements from magazines and the internet, each painting crystallizes different aspects of one personality revolving around 
questions of multiple identities. Orlando is an imagined and painted life that transcends time and gender, beauty and ugli-
ness, good and evil.



Handy Bird, 2013
Oil on canvas
150 x 150 cm (59 x 59 in)



Nachtisch, 2013
Oil on wood
46 x 32 cm (18 1/8 x 12 5/8 in), each



Der Sänger, 2012
Oil on canvas
160 x 120 cm ( 63 x 47 1/4 inch )
Photo: Lee Li



Kaktuskopf, 2012
Oil on canvas
70 x 60 cm ( 27 1/2 x 23 5/8 inch )



REM, 2012 (detail)
Acrylic and oil on canvas, 29 pieces
30 x 24 cm (11 3/4 x 9 1/2 in), each
Installation view at Akku Emmen, Emmen, 2012



REM, 2012 (detail)
Acrylic and oil on canvas
30 x 24 cm (11 3/4 x 9 1/2 in), each
Photos: Lee Li



REM, 2012 (detail)
Acrylic and oil on canvas
30 x 24 cm (11 3/4 x 9 1/2 in), each
Photos: Lee Li



REM, 2012 (detail)
Acrylic and oil on canvas
30 x 24 cm (11 3/4 x 9 1/2 in), each
Photos: Lee Li



KLODIN ERB
REM, 2013

The series REM consisting of 29 canvases is a pure investigation of painting starting with Rembrandt‘s self portrait as a 
young man and developing into a pure research of colours, brushstrokes and form.
REM is a sensual-conceptual form of painting, conveying self-reflection but also the contemplative space of the waking 
dream, and its title recalls the stage of REM (Rapid Eye Movement) sleep. 

Die Serie REM, bestehend aus 29 Gemälden, ist eine Untersuchung der Malerei beginnend mit Selbstporträts Rembrandts 
als junger Mann und entwickelt sich zu einer reinen Forschung von Farben, Pinselstrichen und Formen. REM ist sinnlich-
konzeptuelle Malerei, Selbstreflexion aber auch traumwandlerischer Denkraum, erinnert doch die Schreibweise des Titels an 
die sogenannte REM-Schlafphase.



Porträt mit Zöpfen, 2012
Oil on canvas
240 x 195 cm ( 94 1/2 x 76 3/4 in)



Alle wissen es, 2012
Acrylic, oil, asphalt varnish on canvas
30 x 24 cm (11 3/4 x 9 1/2 in), each
Installtion view at Kunstmuseum Thun, Thun, 2012



Alle wissen es, 2012
Acrylic, oil, asphalt varnish on canvas
30 x 24 cm (11 3/4 x 9 1/2 in), each



KLODIN ERB
Alle wissen es, 2012

The paintings from the series Alle wissen es are all rendered in similar, monochrome brownish tones to achieve the same 
optical effect and remove any specific indication of time. In some cases one only sees hints of the motifs beneath the layers 
of paint; the relationship between figure and ground remains ambiguous, which is intended as a challenge to one’s senses 
and perception. The figures emit a quality of otherworldliness. Klodin Erb’s motivation behind the series was the realizati-
on that education and the associated ability to read are becoming less important in contemporary society. In her choice of 
motifs Erb recalls that the cultural technology of reading and the education that it required were unavailable to women for 
a long time. The sequential hanging of the images from Alle wissen es gives the impression of a loop. Each individual woman 
whispers her knowledge to the next. As a viewer, one has the repeated feeling of observing a circular dance and even being 
included in this roundel due to the use of the exhibition space. Installation is currently a relevant aspect of Erb’s practice, 
and she accentuates her works by painting the walls of the exhibition space certain colors or by including additional ob-
jects. However, these interventions are always secondary, serving merely to hone a given statement.

Text Barbara Berger

Die Gemälde von Alle wissen es sind alle in ähnlichen, monochromen Brauntönen gehalten, um die optische Wirkung anzu-
gleichen und so die Zeiten zu vermischen. Teilweise lassen sich die Motive unter den Farbschichten nur erahnen, es ist ein 
undeutliches Verhältnis von Figur und Grund. Sinne und Wahrnehmung sollen gefordert werden, die Figuren strahlen etwas 
Entrücktes aus. Klodin Erbs Motivation für die Serie war ihre Feststellung, dass Bildung und damit einhergehendes Lesen in 
der heutigen Gesellschaft einen kleinen Stellenwert einnehmen würden. Zudem erinnert die Motivwahl daran, dass Lesen als 
Kulturtechnik und die dafür notwendige Bildung den Frauen lange Zeit nicht zugänglich waren. Durch die aneinandergereih-
te Hängung von Alle wissen es entsteht der Eindruck eines Endlosbandes. Die einzelne Frau flüstert der nächsten ihr Wissen 
zu. Als Betrachter_in entwickelt man das in Klodin Erbs Arbeiten oft wiederkehrende Gefühl, einem Reigen beizuwohnen und 
durch die Schaffung eines begehbaren Raumes Teil dessen zu werden. Das Installative ist aktuell wieder präsent im künstle-
rischen Schaffen, wenn sie die Räume, in denen ihre Gemälde hängen, zu deren Unterstützung mit Farben oder zusätzlichen 
Objekten inszeniert. Dabei stehen diese Eingriffe immer im Hintergrund, als Präzisierung der Aussage.



Ahnen, 2011
Acrylic on canvas, 10 pieces
40 x 30 cm (15 3/4 x 11 3/4 in), each
Installation view



Ahnen, 2011 
Acrylic on canvas
40 x 30 cm (15 3/4 x 11 3/4 in), each



Klodin Erb / Eliane Rutishauser
unschuldig unheimlich. Das Sennentuntschi, 2015 
Installation view at Rätisches Museum, Chur, 2015
Photo: Bündner Kunstmuseum Chur/Stephan Schenk



Klodin Erb / Eliane Rutishauser
unschuldig unheimlich. Das Sennentuntschi, 2015 
Installation view at Rätisches Museum, Chur, 2015
Photo: Bündner Kunstmuseum Chur/Stephan Schenk
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Serendipity / Von Bergen und Bäumen, 2013
Oil on canvas
180 x 160 cm (70 7/8 x 63 in)
Photo: Lee Li



Serendipity / Heisse Tage, 2013
Oil on canvas
150 x 130 cm (59 x 51 1/8 in)
Photo: Lee Li



Serendipity / Braut in Vorbereitung, 2013
Oil on canvas
150 x 130 cm (59 x 51 1/8 in)
Photo: Lee Li



Baden im tosenden Nektar fleischiger Lichtblumen
Solo show at Rotwand, Zürich, 2013 
Installation view



Baden im tosenden Nektar fleischiger Lichtblumen
Solo show at Rotwand, Zürich, 2013 
Installation view



KLODIN ERB
Baden im Tosenden Nektar fleischiger Lichtblumen!

Solo exhibition at Rotwand, January 25 – March 9 2013

To be a painter today means positioning oneself within the spectrum ranging from the figurative to the abstract and 
consistently probing and reassessing the essence of the painted image. Klodin Erb is a painter whose approach is both 
spontaneous and systematic, driven by the dynamic of painting itself. Working with classical themes, she explores their 
contemporary relevance. At the same time, she carries forward the legacy of abstract painting by fusing painterly elements 
into rhizomes and testing the expressive qualities of pure color and sweeping gesture. As a consistent research she 
explores how recognizable a motif must be in order for specific references in content to emerge and for a narrative to 
form. Through her ongoing investigation of these questions she produces gorgeous canvases, which are as much painterly 
events as dense narratives, for they are usually based on compacted allegorical compositions that Erb reinterprets before 
the backdrop of the challenges facing today’s society. Following her work with the moralizing anecdotes of Struwwelpeter, 
the legend of Narcissus is told in modern form in Oscar Wilde’s The Picture of Dorian Gray (1891). A longing for beauty and 
youth, fear of aging, self-destruction through inner vacuity, and vanity are the basic elements of this story, and in Erb’s 
painting they are linked with traditional motifs of the fountain of youth, Venus, and chimeras. For example, the painting 
Zu Tisch (At the Table) shows a figure in an elegant white interior, who is bending over a flat surface in the manner of 
Narcissus, whereas (Flying Sausages, Big Hand) represents an oblique and playful reference to the famous double image of 
Narcissus by Salvador Dalí. Associations with the history of paintings and painterly reminiscences come together in Erb’s 
current work, which also reflects a desire for sensual and meaning-laden painting. In the process the artist plays her own 
game with ambiguous connotations, and through the myth of Narcissus she reflects on the dangers that confront not only 
beautiful people but also beautiful paintings. 

Text Kathleen Bühler
English translation Laura Schleussner



KLODIN ERB
Baden im Tosenden Nektar fleischiger Lichtblumen!

Einzelausstellung bei Rotwand, 25. Januar – 9. März 2013

Heutzutage zu malen, bedeutet, sich im weiten Feld zwischen Figürlichkeit und Abstraktion zu positionieren und dabei stets 
von neuem das Wesen des gemalten Bildes zu erforschen. Klodin Erb gehört zu den Malerinnen, die dabei spontan und 
zugleich systematisch vorgehen, während sie sich von der Dynamik des Malens anstacheln lässt. Sie arbeitet mit klassischen 
Themen und untersucht deren zeitgenössische Relevanz. Gleichzeitig beerbt sie die abstrakte Malerei, indem sie malerische 
Elemente zu Rhizomen kumuliert sowie die Sprachfähigkeit von reiner Farbe und schwungvollen Gesten ergründet. Im 
Hintergrund treibt sie die Frage an, wie erkennbar ein Motiv sein muss, damit eine inhaltliche Anspielung lesbar wird und 
sich eine Geschichte bildet? Im dauernden Erproben dieser Grenze entstehen prachtvolle Gemälde, die genauso malerisches 
Ereignis wie verdichtete Erzählung sind, denn sie basieren zumeist auf allegorischen Dichtungen, welche Klodin Erb vor 
dem Hintergrund heutiger gesellschaftlicher und zivilisatorischer Herausforderungen neu liest: nach ihrer Beschäftigung 
mit den moralisierenden Anekdoten Struwwelpeters ist es neu die Legende des Narziss’ modern erzählt in Das Bildnis des 
Dorian Gray (1891) von Oscar Wilde. Sehnsucht nach Schönheit und Jugend, Angst vor dem Alter, Selbstzerstörung durch 
innere Leere und Eitelkeit sind die tragenden Elemente dieser Geschichte und verbinden sich in Klodin Erbs Gemälden mit 
den traditionellen Motiven des Jungbrunnens, der Venus und der Chimäre. So zeigt das Gemälde Zu Tisch beispielweise 
eine Figur im eleganten Intérieur, die sich wie Narziss über den Wasserspiegel beugt, während Fliegende Würste, Grosse 
Hand eine ferne und verspielte Referenz an das berühmte Narziss-Doppelbild von Salvador Dalí darstellt. Assoziationen 
an frühere Gemälde und malerische Reminiszenzen reichen sich in Klodin Erbs aktuellen Schöpfungen genauso die Hand, 
wie das Bedürfnis nach sinnlicher und sinnhafter Malerei. Dabei spielt die Künstlerin ihrerseits ein doppelbödiges Spiel 
und reflektiert mit dem Narziss-Mythos nicht nur die Gefahren, welche für schöne Menschen gelten, sondern erst recht für 
schöne Malerei.

Text Kathleen Bühler





BASEL: «Sodeli, d Kuttlebutzer», 
Museum Tinguely, bis 14.4.
Chaos, Kontrollverlust, Ausnah-
mezustand? Klar, gerne! Aber 
alles schön der Reihe nach – 
und nichts gegen das Comité: 
Die Basler Fasnacht, für viele 
«die heimliche Seele der Stadt»,
unterlag schon immer einem 
strengen Reglement. Bis 1974 
auf dem Rathausplatz eine 
Tischbombe in die Luft flog und 
die wütenden Wächter des Froh-
sinns in eine Wolke aus Räppli, 
Rauch und Federn hüllte. Der 
 legendäre «grosse Bumm», 
 gezündet von der anarchischen 
«Kuttlebutzer»-Clique um Bild-

hauerstar Jean Tinguely, ging 
als Anschlag auf die Tradition in
die Geschichte der Basler Fas-
nacht ein. Was diese Avantgar-
disten an Komik und Kreativität
aufboten, um dem Comité den 
Marsch zu blasen, zeigt im Mu-
seum Tinguely jetzt eine kurz-
weilige Schau mit ihren eigen-
willigsten Fasnachtslarven und 
«Ladärne», bissigen «Zeedeln»
und jeder Menge Zeitdokumen-
ten. (ROE) GGGG 

ZÜRICH: Klodin Erb in der Galerie 
Rotwand, bis 9.3.
Die sonst eher kühlen Räume 
der Galerie Rotwand in der Nähe

der Zürcher Langstrasse lodern
zurzeit. Ein Dutzend neuer 
Arbeiten der Zürcher Malerin 
Klodin Erb, 49, explodiert förm-
lich an den farblich assortierten
Wänden. Erb hat sich innerhalb
der Schweizer Szene mit ihrer 
farbseligen, pastosen Malerei 
hervorgetan, hinter der immer 

eine gehörige Portion Konzept-
kunst steckt. Mit der neusten 
Serie grossartiger Arbeiten in 
barocker Manier bestärkt sie 
nun ihre Stellung als eine der 
sinnlichsten Künstlerinnen hier-
zulande. Wieder geht es um neu 
interpretierte Mythen oder Meis-
terwerke (oder beides zugleich).
Die Sage von Narziss zieht sich 
wie ein motivischer roter Faden 
durch die Serie, in der Fabelwe-
sen, Hasen, Interieurszenen und
Akte zu einem prallen Univer-
sum zusammenfinden, in dem 
man auch ohne zu interpretieren
einfach nur schwelgen darf. 
(EWH) GGGG 

Kunst Sonntagszeitung vom 27.1.2013



„Z - Die schönen Seiten“, Magazin der Neuen Zürcher Zeitung und NZZ am Sonntag, 
Ausgabe Mai 2013, S. 14 (Philipp Meier).





Der Hüter, 2012
Oil on canvas
160 x 180 cm ( 63 x 70 7/8 in)
Photo: Lee Li



Das Geheimnis, 2012
Oil on canvas
160 x 180 cm ( 63 x 70 7/8 in)
Photo: Lee Li



Kleine Dusche, grosse Brüste, 2012
Oil on canvas
240 x 195 cm ( 94 1/2 x 76 3/4 inch )
Photo: Lee Li



Tanzender Wolpertinger, 2012
Oil on canvas
90 x 78 cm ( 35 3/8 x 30 3/4 inch )
Photo: Lee Li



Struwwelpeter, 2012
Oil on canvas, 12 pieces
70 x 90 cm (27 1/2 x 35 3/8 in), each
Installation view at Akku Emmen, 2012



Struwwelpeter, 2012 (detail)
Oil on canvas
70 x 90 cm (27 1/2 x 35 3/8 in), each



Struwwelpeter, 2012 (detail)
Oil on canvas
70 x 90 cm (27 1/2 x 35 3/8 in), each



Neue Luzerner Zeitung, 8/2012



Kreislauf, 2012
Oil on canvas
180 x 220 cm ( 70 7/8 x 86 5/8 in )


